
"Piaþa autohtonã de
izolaþii termice s-a
contractat, anul trecut"

(Interviu cu Florin Popescu, Business Unit Director Rockwool Balkan)

Reporter: Cum a evoluat piaþa
pe care activaþi?

Florin Popescu: Piaþa de vatã
bazalticã este interconectatã cu
principalii indicatori macro-eco-
nomici, dar ºi cu evoluþia lucrãri-
lor de construcþii. Dacã ne uitãm
pe statisticile INS de anul trecut,
cea mai accentuatã curbã de
creºtere este aferentã construc-
þiilor inginereºti ºi aici vorbim
de o creºtere semnificativã a vo-
lumului lucrãrilor în comparaþie
cu doi-trei ani pre-
cedenþi. Lucrãrile
de construcþii în
clãdirile reziden-
þiale sunt pe un
trend descendent
din martie 2023.
În sectorul nerezi-
denþial, lucrurile
sunt relativ con-
stante, cu o oare-
care accelerare de
la începutul anului
2024. Deci, se con-
struieºte sau se re-
noveazã mai mult în sectorul
public, mai puþin în sectorul
rezidenþial.

În plus, în aceastã dinamicã
intervine un alt factor - finan-

þarea. Capacitatea autoritãþilor
de a absorbi banii din fondurile
de coeziune ºi PNRR. Dacã sunt
proiecte mature ºi avem finan-
þare, construcþiile publice merg
bine. În sectorul rezidenþial,
evoluþia este condiþionatã mult
de cerere, cererea - de puterea
de cumpãrare, iar aici discuþia
este mai complexã.

Piaþa de izolaþii termice din
România a cunoscut o contrac-
þie anul trecut, pe fondul evolu-

þiilor despre care am vorbit mai
sus. ªi aici mã refer la toate tipu-
rile de soluþii de izolaþie - de la
polistiren pânã la vatã bazalticã.
Dar rãmânem optimiºti cã lucru-
r i le v o r i n tr a p e un tr en d
ascendent în acest an.

Reporter: Care considerati cã
sunt perspectivele domeniului?

Florin Popescu: Perspectivele
domeniului sunt optimiste pen-
tru cã, iatã, avem o Directivã ac-
tualizatã privind eficienþa ener-

geticã în clãdiri,
publicatã în luna
mai în Jurnalul
Oficial al Uniunii
Europene, direc-
tivã care obligã
statele membre
sã construiascã ºi
s ã r en o v ez e

dupã noi standarde. Directivã
care spune clar cã putem face
paºi remarcabili în atingerea
obiectivelor climatice numai
prin renovarea clãdirilor, prin re-
ducerea drasticã a necesarului
de economie primarã ºi finalã.

Au fost trasate procente clare
privind renovarea clãdirilor cu
cea mai slabã performanþã ener-
geticã din sectorul non-reziden-
þial, au fost impuse praguri pen-
tru standarde minime de perfor-
manþã energeticã în sectorul re-
zidenþial, s-au stabilit deadli-
ne-uri, a fost introdus mandatul
solar, adicã obligativitatea mon-
tãrii sistemelor cu panouri foto-
voltaice, standarde pentru clãdi-
ri cu zero emisii de carbon etc.
Toate aceste mãsuri duc la o
creºtere a necesarului de izola-
þie termicã ºi, în mod special, de
izolaþie incombustibilã în anii

urmãtori. Ceea ce este un
lucru bun.

Provocãrile cu care se
confruntã aceastã piaþã
sunt legate de balanþa
dintre importuri versus
p r o dus e fab r i c ate î n

58   BURSA Construcþiilor nr. 5 / 2024

Materiale de construcþii

Lucrãrile de construcþii în clãdirile rezidenþiale se aflã pe un
trend descendent din martie 2023, aratã Florin Popescu, Busi-
ness Unit Director Rockwool Balkan, citând Institutul Naþional
de Statisticã (INS). Potrivit acestuia, în sectorul nerezidenþial, lu-
crurile sunt relativ constante, cu o oarecare accelerare de la

începutul anului 2024: "Deci, se construieºte sau se renoveazã
mai mult în sectorul public ºi mai puþin în sectorul rezidenþial".
În acest context, completat ºi de alþi factori economici, piaþa de
izolaþii termice din þara noastrã a cunoscut o contracþie, anul
trecut, subliniazã sursa citatã.

(continuare în pagina 60)
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România. Pentru cã nu existã
mãsuri de protecþie clare a pro-
duselor fabricate în România, ne
confruntãm cu un aflux major
de importuri la preþuri foarte
mici, cu o calitate de multe ori
neconformã.

Am avut mai multe discuþii cu
autoritãþile pe acest subiect, cu
mesajul explicit: construim ºi re-
novãm în România, cu bani eu-
ropeni, dar cu materiale din afa-
ra spaþiului comunitar, ceea ce
înseamnã cã folosim bani euro-
peni pentru a creºte ºi dezvolta
economii non-UE, pentru a crea
locuri de muncã ºi prosperitate
în afara graniþelor blocului co-
munitar. Având în vedere politi-
cile europene în domeniu, care
þin de greenificarea industriilor,
clãdirilor, infrastructurii etc., tre-
buie sã ne aºezãm la aceeaºi
masã - decidenþi ºi operatori
economici din acest sector - ºi
sã identificãm soluþii viabile pe
termen mediu ºi lung.

Reporter: Cum apreciaþi com-
petiþia din sector?

Florin Popescu: Competiþia
cu producãtorii din România
este una sãnãtoasã, competiþia
cu producãtorii non-UE este ne-
loialã, aºa cum spuneam. Certifi-
catele de conformitate, marca-
jul CE, declaraþia de performan-
þã, declaraþia de mediu, clasifi-
carea EUCEB sunt "active" care
trebuie apãrate cu mai multã ar-
doare în interiorul Uniunii Euro-
pene. Altminteri, aceste regle-
mentãri extrem de riguroase
pentru noi, producãtorii din
spaþiul UE, devin nule pentru
producãtori din afara UE, pentru
cã aceºtia nu au atâtea restricþii
ºi conformãri.

Aici se impun politici publice
mult mai îndrãzneþe pentru
apãrarea produselor fabricate în
România ºi, în esenþã, pentru
ap ãr ar ea c o m p et i t i v i tãþ i i
produselor UE.

Reporter: Care sunt proiectele
pe care le desfasurati pe piata
din Romania?

Florin Popescu: Produsele no-
astre au fost solicitate pentru
proiecte mari de infrastructurã
de producþie - NOKIAN Oradea,
STIHL România, Sonaka Turda,
Karcher Curtea de Argeº, Bosch
Blaj. Suntem implicaþi în proiec-
tele pentru extinderea infra-
structurii de magazine din reþe-
auna Kaufland ºi Lidl. Ne bucu-
rãm sã fim parteneri de încrede-
re atunci când este vorba de-
spre extinderea parcului de logi-
sticã pentru Eli Park sau a parcu-
lui de birouri pentru AFI Loft.

În egalã mãsurã, vedem im-
pactul pozitiv al finanþãrilor prin
PNRR ºi, în egalã mãsurã, rodul
educaþiei pieþei, un proces con-
tinuu la ROCKWOOL, care se tra-
duce în cerere a produselor no-

astre pentru renovarea ºcolilor,
liceelor, spitalelor, grãdiniþelor,
hotelurilor. Practic, suntem pre-
zenþi în toatã þara cu astfel de
proiecte de renovare: Cluj-Na-
poca, Timiºoara, Craiova, Iaºi,
Constanþa, Arad, Slatina, Zalãu,
dar ºi în localitãþi mai mici.

Un proiect pe care nu l-am
prea mediatizat este spitalul
pentru copii, construit din banii
oamenilor ºi companiilor de
Fundaþia "Dãruieºte Viaþã",
unde am livrat produse pentru
faþade.

Un alt proiect de responsabili-
tate socialã în care suntem an-
gajaþi chiar în prezent este con-
strucþia unei noi tabere a Magi-
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"Piaþa de izolaþii termice din România a
cunoscut o contracþie anul trecut, pe fondul
evoluþiilor economice. ªi aici mã refer la
toate tipurile de soluþii de izolaþie - de la
polistiren pânã la vatã bazalticã. Dar
rãmânem optimiºti cã lucrurile vor intra pe
un trend ascendent, în acest an".

(continuare în pagina 61)



Camp în Brãneºti, Dâmboviþa ºi
renovarea taberei vechi din ace-
eaºi localitate. Sunt proiecte de
suflet, pentru cã dincolo de per-
formanþele termice pe care le
discutã toatã lumea, oferim
ceva în plus - siguranþã! ªi aici
vorbim de securitatea la incen-
dii în clãdiri, în plus la celelalte
caracteristici ale produselor no-
astre - îmbunãtãþirea calitãþii
aerului, confort la interior sau
durabilitatea produselor.

Reporter: Care sunt tendinþe-
le în domeniu? Sunt ele aliniate
cu legislaþia de profil?

Florin Popescu: Tendinþa în
sectorul construcþiilor este sã se
construiascã sustenabil, iar aici
intervine Directiva EPBD, actua-
lizatã, care spune cã din 2028 va
trebui sã construim la standarde
noi - clãdiri cu zero emisii de ca-
bon în perioada de operare. Evi-
dent cã toþi producãtorii de ma-
teriale de construcþii încearcã sã
îmbunãtãþeascã performanþa
produselor pentru a atinge ace-
ste standarde.

În momentul de faþã, în Rom-
ânia se construieºte ºi renovea-
zã dupã standardul nZEB - clãdi-

ri cu consum de energie aproa-
pe zero, dar lucrurile uneori se
întâmplã diferit pe ºantiere ºi
aici ar trebui sã avem organisme
de control mult mai riguroase.

Reporter: Din ce zone vine ce-
rerea cu preponderenta - pri-
vat/public, constructie/reame-
najare, clienti individuali/dez-
voltatori/companii...?

Florin Popescu: Cererea pe
piaþã este dinspre construcþiile
care asigurã infrastructura logi-
sticã pentru mari companii ºi
dinspre sectorul construcþiilor
publice, aºa cum spuneam: spi-
tale, ºcoli, licee sau grãdiniþe.

Existã o preocupare legatã de
construcþiile de patrimoniu, iar
aici putem pune Castelul Banfy
pe primul loc în lista proiectelor
unde am livrat produse.

Trebuie sã spun cã mã bucurã
rodul muncii noastre cu campa-
niile de informare atunci când
vorbim de consum de energie,
calitatea aerului la interior, con-
fort termic, durabilitate sau se-
curitate la incendii. Atât specifi-
catorii proiectelor publice, cât ºi
arhitecþii pentru proiecte priva-
te au înþeles importanþa carac-
teristicilor bazaltului, a acestui
produs natural 100%, ºi cum

împrumutã produsele finite
ROCKWOOL din caracteristicile
acestuia.

În egalã mãsurã, am extins
acoperirea de reþea DYI (n.r.
do-it-youself) în Dedeman, Le-
roy Merlin, Hornbach, iar pe ci-
fre constatãm o creºtere a ofer-
tei. Acelaºi lucru îl vedem ºi pe
numãrul de oferte directe în
platforma noastrã pentru con-
sumatorii finali, care solicitã
vatã ROCKWOOL pentru cã este
incombustibilã.

În perioada verii aºteptãm o
intensificare a acestei tendinþe,
odatã cu lansarea primului apel
cu bani prin Programul RePo-
werEU pentru eficientizarea lo-
cuinþelor individuale, program
derulat de Ministerul Fondurilor
Europene.

Reporter: Cu ce cifrã de aface-
ri aþi încheiat anul 2023 ºi ce
estimaþi pentru anul în curs?

Florin Popescu: Anul 2023
l-am încheiat cu aproape 250

milioane de lei, într-o uºoarã
scãdere faþã de anul precedent,
având în vedere evoluþia ma-
cro-economicã din România,
evoluþia pieþei de vatã bazalticã
ºi cererea din piaþã.

Dacã ne raportãm la anul în
care am lansat prima linie de
producþie la Ariceºtii Rahtivani,
putem vorbi despre o triplare a
cifrei de afaceri.

Ne facem estimãrile în funcþie
de programele publice, de legis-
laþia în curs, de nivelul stocurilor
la distribuitori, de evoluþia lucrã-
rilor pe ºantiere. Încercãm sã
rãmânem optimiºti ºi sã pã-
strãm direcþia clarã: trebuie sã
construim clãdiri reziliente, iar
acest lucru presupune termoi-
zolaþie eficientã energetic ºi
incombustibilã.

Reporter: Ce strategie aþi
abordat pentru a depãºi dificul-
tãþile macro-economice pe care
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"Tendinþa în sectorul construcþiilor este sã se
construiascã sustenabil, iar aici intervine
Directiva EPBD, actualizatã, care spune cã
din 2028 va trebui sã construim la
standarde noi - clãdiri cu zero emisii de
cabon în perioada de operare".

(continuare în pagina 62)



le t r av er s am - i n f lat i e m ar e ,
dobânzi crescute, crize energeti-
ce?

Florin Popescu: În ultimii ani a
trebuit sã facem faþã unor turbu-
lenþe majore - deficit, eliminarea
facilitãþilor fiscale penru sectorul
construcþiilor, costuri de produc-
þie tot mai crescute din cauza
preþurilor ridicate din enegie. Am
adoptat o politicã bazatã pe pru-
denþã ºi agilitate. Am susþinut
proiecte mature, investiþii serioa-
se ºi sigure ºi am temperat o ce-
rere speculativã din partea distri-
buitorilor.

Pânã în final este vorba despre
sustenabilitatea ºi rezistenþa pro-
duselor ROCKWOOL alãturi de un
business sustenabil. Pentru cã
avem un angajamant ferm de
dezvoltare în România, trebuie sã
tratãm lucrurile cu prudenþã ca
sã rãmânem rezilienþi pe termen
lung.

Reporter: În ce mod vã afectea-
zã activitatea situaþia geo-politi-
cã din zonã?

Florin Popescu: Este un su-
biect complicat, care a avut un
impact negativ direct la izbucni-
rea conflictului. Astãzi lucrurile
s-au mai temperat, lucrãrile de
construcþii din nord-estul þãrii

ºi-au reluat activitatea de odinio-
arã.

Conflictul de la graniþele Româ-
niei a avut un impact la nivelul
oamenilor ºi companiilor. Asi-
stenþa socialã pentru refugiaþi
sau asistenþa militarã din partea
statelor membre se traduce în di-
slocarea unor economii de la bu-
getul de stat, iar aceste economii
trebuie compensate printr-un
aflux de bani la buget sau prin di-
minuarea investiþiilor. Impactul
este în lanþ ºi, pânã în final, este
perceput de întreaga societate.

Sperãm la o soluþionare cât mai
grabnicã a acestui conflict din re-
giune, pe care mediul de afaceri
din România îl percepe nu doar
prin filtrul economic. Este tragic
ce se întâmplã în estul Europei,
iar dincolo de instabilitate eco-
nomicã trebuie sã facem faþã
unor temeri de ordin uman.

Reporter: Afirmaþi cã lucrãrile
de reabilitare a clãdirilor, pentru
care sunt alocate fonduri euro-
pene, trebuie sã respecte ºi legi-
slaþia privind protecþia la incen-
diu. Ce acþiuni/proiecte aveþi în
acest sens?

Florin Popescu: Da, aºa este.
Dacã ne uitãm peste statisticile
IGSU, numãrul incendiilor în lo-
cuinþe este în creºtere, cu o me-
die de circa 7.000 de incendii pe

an. Numãrul victimelor depã-
ºeºte ºi el 1.000 de persoane, iar
numãrul persoanelor decedate
urcã la câteva sute. În fiecare sãp-
tãmânã ne confruntãm cu un in-
cendiu într-un bloc rezidenþial,
casã, pensiune, complex comer-
cial etc.

Din declaraþiile autoritãþilor,
ºtim cã mai puþin de un sfert din
ºcolile din România au autoriza-
þie privind securitatea la incendii,
iar atunci când am avut încendii
în spitale s-au înregistrat victime
ºi pierderi de vieþi omeneºti. Pen-
tru cã focul este nemilos, indife-
rent de cauzã ºi sursã, se propagã
în primul rând pe faþade. Dacã
avem o faþadã combustibilã, pa-
sul pânã la o tragedie este unul
direct.

Acum avem aceastã ºansã sã re-
novãm clãdiri publice ºi reziden-
þiale prin PNRR, RePowerEU, fon-
duri de coeziune, bani de la bu-
getul de stat. Din calculele noas-
tre, am avea finanþare de cca. 1

mld. de euro pe an pânã în
2027. La aceºti bani se adau-
gã fondurile pentru infra-
structura nouã de clãdiri în si-
stemul sanitar ºi educaþional.
Este fundamental sã facem
toate aceste lucrãri de reno-
vare ºi construcþi i noi în
acord cu noile reglementãri
prvind securitatea la incendii
în clãdiri.

Reporter: Care este situaþia
din tara noastrã din punct de
vedere al protecþiei clãdirilor
împotriva incendiilor? Ce cre-
deþi cã ar trebui sã facã auto-
ritãþile în acest domeniu?

Florin Popescu: Autoritãþi-
le au fãcut un lucru foarte
bun, prin actualizarea norma-
tivelor de securitate la incen-
dii în clãdiri ºi aducerea lor în
prezent, cu introducerea eu-
roclaselor de reacþie la foc,
corelarea cu prevederile din
EPBD privind mandatul solar
ºi aplicarea materialelor in-
combustibile pe fadaþe ºi în
acoperiº acolo unde se mon-
teazã panouri fotovoltaice,
obligativitãþi le introduse
pentru protecþia ºcolilor, spi-
talelor, hotelurilor sau a blo-
curilor de apartamente.

Ministerul Dezvoltãrii a fã-
cut o muncã enormã, iar rolul
nostru este sã veghem strict
la punerea în aplicare a noilor
norme, atunci când acestea
vor intra în vigoare.

Reporter: Mulþumesc!

62   BURSA Construcþiilor nr. 5 / 2024

Materiale de construcþii

"Existã o preocupare legatã de construcþiile
de patrimoniu, iar aici putem pune Castelul
Banfy pe primul loc în lista proiectelor unde
am livrat produse".
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